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یادداشــــت                      غیـــر محرمانـــه

بازگشت حدادی از آمریکا به ایران 
احسان حدادی ملی پوش پرتاب دیسک که به 
منظور برگزاری اردوی آماده ســازی و بر خلاف 
نظر کارشناسان و رسانه ها، بار دیگر راهی آمریکا 
شــده بود، پس از نزدیک به یــک ماه حضور در 
این کشــور به ایران بازگشــت ولــی هنوز هیچ 
دســتاوردی از این ســفر به افکارعمومی اعلام 
نشده است . بازگشــت حدادی در شرایطی بوده 
که به نوشــته ایسنا او در طول این مدت در هیچ 
رقابتی شرکت نکرد.قبل از انجام این سفر، برای 
اقناع منتقدان گفته شــده بود حدادی در چند 
مسابقه نیز شــرکت می کند تا خودش را به طور 

جدی تری محک بزند. 
 

آزادی گروگان 
یکی از کارگران طرح گاز رسانی که چند روز 
قبل به گروگان گرفته شــده بود، طی عملیاتی 
آزاد شد. روابط عمومی قرارگاه قدس جنوب سپاه 
در جنوب شــرق کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
یکی از کارگران طرح گازرســانی در سیستان و 
بلوچستان که در روزهای گذشته ربوده شده بود 
در یک عملیات اطلاعاتی آزاد شــد. در اطلاعیه 
روابط عمومی و تبلیغات قــرارگاه قدس نیروی 
زمینی سپاه آمده است: بهمن قربانی هفشجانی 
از کارگران شــاغل در طرح گاز رســانی به مردم 
محروم منطقه توســط اشرار مســلح به گروگان 

گرفته شده بود. 

 وضعیت جسمی ابراهیم زاده 
محسن ابراهیم زاده که سانس دوم کنسرت ۱۹ 
خرداد خود در ارومیه را به دلیل شرایط نامساعد 
جســمی لغو کرده بــود، اکنون طــی یک پیام 
ویدیویی از وضعیت جســمانی خود گفته است.

محسن ابراهیم زاده قرار بود جمعه ـ  ۱۹ خرداد 
ماه ـ در ارومیه طی دو سانس به روی صحنه برود 
که ســانس اول این کنسرت با تأخیر زیاد برگزار 
شد اما سانس دوم به دلیل آنچه شرایط نامساعد 
جســمی این خواننده عنوان شد، به مرحله اجرا 
نرســید که البته همین امر اعتــراض عده ای از 
مخاطبان کنســرت را به همراه داشــت.پس از 
این اتفاق، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان غربی توضیح داده بود که این خواننده 
به دلیل مسمومیت و خستگی مفرط از رانندگی 

طولانی قادر به اجرای کنسرت نبوده است. 

 

 

 ارکستر ملی یا اختصاصی؟

پس از یکسال بلاتکلیفی و کش وقوس های فراوان 
بالاخره با اجرای دو شب برنامه در تالار وحدت مشخص 
شد بنیاد رودکی چه در چنته ارکستر ملی اش دارد و 

ارکستر ملی برای او دارای چه معنا و کارکردی است. 
نام ارکستر و ساختار سازی آن یکی از مسائلی بود که در 
بین مدیران و رهبران ارکستر و علاقه مندانش مدت ها بود 
که به نامی دارای پرسش بدل شده بود که آیا این ارکستر 
ملی است یا ارکستری برای نواختن موسیقی ملی ملهم از 
ردیف و دستگاه؟  برخی از پدیدآورندگان ارکستر ملی آن را 
ارکستری ملی نمی دانستند چرا که بیشتر به قالب ارکستر 
غربی شبیه بود که چند ساز ایرانی آن را همراهی می کرد 
و البته هرچند به ندرت اما گاهی قطعاتی از آهنگسازان 
کلاسیک غربی را هم اجرا کرده بود. از این  رو این ارکستر 
فقط موسیقی های ایرانی غیر پاپ را اجرا می کرد که در 
ساخت قطعاتشان موسیقی دستگاهی نقش عمده داشت 
و حالا با نامیدن ارکستر ملی و اجرای قطعاتی از موسیقی 
ایرانی مشخص شد همان نام ارکستر ملی است که تعریف 
کارکردش با اجرای قطعات موسیقی ایرانی همراه است و 
ساختار سازهای آن همچنان همان است که بود.  قطعات 
انتخابی برای نواخته شدن نیز از مسائلی بود که اغلب 
بحث برانگیز می شد چراکه در هر دوره با تغییر مدیران بنیاد 
رودکی و یا رهبران ارکستری که بر سرکار می آورند قطعاتی 
از آهنگسازان ایرانی انتخاب می شد که میزان نزدیکی و 
دوری آنها به این مدیران سطح کار اجرایی ارکستر بود 
که از تعریف ملی بودن ارکستر می کاست و محل اعتراض 
برخی از علاقه مندان موسیقی بود. اکنون نیز در دوره جدید 
فعالت این ارکستر گویا همچنان قرار است ارکستر در اختیار 
عده ای از موزیسین های نزدیک به دفتر موسیقی و بنیاد 
رودکی باشد و بیشتر قطعات آنها با ارکستر دولتی ملی اجرا 
شود. آن چنانکه در اجرای دو شب اول و دوم تیرماه شاهد 
بودیم دو قطعه )در قالب شش موومان( تنها از یک آهنگساز 
اجرا شد. درصورتی که آهنگسازان بسیار تواناتری را در 
کشور داریم که آثارشان در ارکستر نادیده گرفته می شوند. 
به همین دلایل می توان گفت یک ارکستری  خواهیم داشت 
که نام ملی را یدک می کشد و تنها برخی از خوان نعمت این 

ارکستر بهره مندند تا آثار خود را به اجرا دربیاورند. 

دریچـــــه

 مراسم رونمایی از کتاب سری دوم خاطرات وکیل )رمز و 
رازهای حرفه وکالت( نوشته محمدهادی جعفرپور برگزار شد. 
در این مراسم سیروس رومی، روزنامه نگار و محقق شیرازی - که 
کتاب های زیادی درباره تاریخ مطبوعات فارس تالیف کرده- 
طی سخنانی با بیان اینکه واقعیت ها در این کتاب ها می تواند 
سایه ای از تفکرات سعدی باشد، گفت: یکی از نکات مثبت 
کتاب خاطرات وکیل نثر ساده آن است که به دل می نشیند. 
هرچند همراه با جملات و اصطلاحات حقوقی است اما در نهایت 
خواندنی است. بهترین راه آشنا کردن مردم با حقوق از طریق 
تجربه زیستی وکلاست از طریق همان اتفاقی که از آن داستان و 
روایت می شود ساخت، یک حقوقدان تجربه زیسته اش را روایت 

کند آن هم با ادبیات درست. از زاویه جامعه شناسی حقوق، 
جامعه۲۰۰سال پیش را در ذهن خودتان بیاورید حقوق خیلی 

روشن بود، حقوق خانواده همه می دانستند چطور برخورد 
کنند، حقوق مدنی محدود در همان خرید و فروش و یا حقوق 
جزا همه می دانستند جرم چیست اما در جامعه امروز خیلی فرق 
کرده و پیچیده شده و به همان اندازه که جامعه پیچیده شده 
جرم ها هم پیچیده شده و سواد رکن اساسی این جامعه است و 
هرجا که بخواهند دست بزنند باید یک سری اطلاعات و آگاهی 
داشته باشند که باید از طریق خواندن اطلاعات لازم را به دست 
بیاورند. کتاب آقای جعفرپور از این زاویه کتاب مهمی است و به 
ایشان تبریک می گویم. آقای محمدمهاجری نیز ضمن توصیف 
عملکرد نویسنده  کتاب، اعتماد به نفس وی و پشتکار ایشان را 

رمز موفقیت وی دانست.  

رونمایی از کتاب سری دوم خاطرات وکیل 

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند مسیری رویایی

منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

لیلا موسی زاده
تحلیلگر حوزه موسیقی و فرهنگ

سیدجواد هاشمی با اشاره به کم شدن فیلم هایی برای کودکان و نوجوانان و انتقاد از 
نوع طرح هایی که برای ساخت فیلم کودک پیشنهاد می شود، گفت: نوع نگاه حاکم در 
دستگاه های دولتی برای ساخت فیلم در سینمای کودک ویژگی های لازم را برای جذب 
مخاطب ندارد.  تابستان از راه رسیده و سینما به عنوان یکی از محبوب ترین و در دسترس ترین 
سرگرمی خانواده ها، فعلا فیلم جذابی برای کودکان و نوجوانان عرضه نکرده است.  سال 
گذشته چند فیلم و انیمیشن به طور متوالی روی پرده سینماها رفتند و توانستند موفقیتی 
هم در گیشه داشته باشند اما در حال حاضر به نظر می رسد با توجه به افزایش هزینه های 
تولید و نگرانی ها بابت وضعیت اکران، فیلمسازان فعال و باسابقه در سینمای کودک رغبت 

چندانی برای کار در این حوزه ندارند. 
سیدجواد هاشمی که تقریبا از زمستان سال گذشته، فیلم »جزیره فضایی« )تورنادو۲( 
را روی پرده داشت و الان در پلتفرم های اینترنتی آن را به صورت آنلاین اکران می کند، در 
گفت وگویی با ایسنا درباره وضعیت فروش فیلمش در اکران آنلاین و اینکه آیا قصد ساخت 

فیلم جدیدی دارد یا خیر، بیان کرد: اکران آنلاین »جزیره فضایی« در مقایسه با اکران 
در سینما تا به امروز وضعیت بهتری داشته چون در سینما فقط ۳۰ درصد فروش به 
تهیه کننده می رسد و برای فیلمی که سال ۱۳۹۸ با دو میلیارد تومان ساخته شده و 
پس از حدود پنج سال، پنج میلیارد تومان بلیت می فروشد، فقط یک میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان به سرمایه گذار فیلم برمی گردد و این رقم بسیار خنده دار است. نکته 
جالب تر اینجاست این رقم مشمول مالیات هم می شود و ما نه تنها حتی پول تولید 
را درنیاورده ایم و زمین خورده ایم، بلکه باید مالیات هم بدهیم. بنابراین با چنین 

شرایطی، به نظر می رسد در مسیری هستیم که فیلمساز مستقل 
نتواند فیلم بسازد و سینمای خصوصی شکست بخورد. من دیگر 

نمی توانم به این ماجراها نگاه مثبتی داشته باشم. 
این بازیگر که فیلم »فسیل« را هم روی پرده دارد، درباره 
ارزیابی اش از وضعیت امروز اکران سینما که در قبضه کامل 
فیلم های کمدی است و اینکه آیا او هم ترغیب شده تا فیلم 
کمدی بسازد؟ گفت: فیلم های کمدی به این دلیل نیاز 
مردم به خنده و روحیه  شاد، بیشتر فروش دارند اما نکته 
اینجاست که در بین فیلم های کمدی هم فقط برخی 
فیلم ها موفق به فروش می شوند که سازندگانشان بیشتر 

شناخته شده باشند؛ مثلا در حوزه سینمای کودک من 

تقریباً می دانم که هر فیلمی بسازم پنج تا شش میلیارد تومان می فروشد چون خانواده ها 
فیلم های قبلی مرا را دیده اند و سبک کارم را می شناسند پس معمولا با بچه های خود به تماشا 
می روند. در سینمای کمدی هم بجز چند فیلم مثل »دینامیت«، »انفرادی« و »فسیل«، بقیه 
نتوانستند پول تولید خود را برگردانند و به نظرم مسئولان باید توجه داشته باشند که نباید 
نسبت به فروش فعلی »فسیل« در این چند ماه خوشحال باشند و آن را به حساب کلی سینما 
بگذارند چون شاید مسئولان سینمایی بر این باور باشند که وقتی »فسیل« بیش از ۱۸۰ 
میلیارد تومان فروخته، پس وضع سینما خوب است در حالی که آن ها نباید این رقم فروش 
را به عنوان چوب خطی برای رونق سینما از سوی مدیریت در نظر بگیرند. »فسیل« یک فیلم 
خصوصی بود که توانست فروش کند در حالیکه فیلم »غریب« که من آن را بسیار دوست 
داشتم و همین الان هزینه ساخت آن به ۳۰ میلیارد تومان می رسد، نتوانسته در گیشه موفق 
باشد.  هاشمی ادامه داد: سینما وضعیت بسامانی ندارد و یکی از مهم ترین دلایل آن مسئله 
قیمت بلیت است. این روزها قیمت یک آدامس از قیمت بلیت سینما بیشتر است یعنی به 
هر چه دست بزنید قیمت آن ۱۰ برابر شده در حالی که افزایش قیمت بلیت سینما خیلی 
کمتر از این ها بود. برخی می گویند اگر بلیت سینما گران شود، مردم به سینما 
نمی روند، اگر این طور باشد پس چرا تئاتر با بلیت ۳۵۰ و ۷۰۰ هزار تومان و 

کنسرت با قیمت ۸۰۰ هزار تومان خوب فروخته می شود؟ 
او با بیان اینکه وضع سینما خراب است و باید آن را نجات داد، گفت: در شرایط 
فعلی من اصلا امکان ساخت فیلم را ندارم، به خصوص آنکه مخارج مراحل پس از 
تولید فیلم »شهر گربه ها۲« حدود یک میلیارد تومان شده و حتی آنقدر پول ندارم 
که آن را اکران کنم. آیا کسی درک می کند که مفهوم برگشت سرمایه 
در سینما یعنی چه و ما با چه مشکلاتی روبه رو هستیم؟ همین فیلم 
»شهر گربه ها۲« مدت ها در انتظار مجوز نمایش بود تا به طور کامل 
بر وفق مراد وزارت ارشاد باشد. ایرادهایی را به فیلم وارد کردند که 
برای یک فیلم کودک و نوجوان عجیب بود. البته فیلم های من به 
گونه ای هستند که خانواده ها نیز بتوانند تماشا کنند ولی ایراد به 
محتوا از جنبه های مختلف سیاسی و اقتصادی عجیب است. 
برای من این پرسش به وجود آمد که آیا مسئولین متوجه 
نیستند در چهار سال اخیر در حوزه سینمای کودک فقط 
پنج فیلم فروش کرده و بقیه حتی هزینه های تولید خود را 

برنگرداندند؟

انتقاد جواد هاشمی از ایرادهای عجیب نگــره

صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
گفت: اموال عمومی فرش و غیرفرش، نفیس و غیر نفیس 
ندارد، بیت المال یک ریال هم اهمیت دارد باید پیدا شود 
و حفظ شود. »خروج غیرقانونی و مفقود شدن فرش های 
دستباف ساختمان حافظیه کاخ سعدآباد« از اول خرداد 
ماه رسانه ای شد و واکنش افکار عمومی و برخی مسئولان 
دولت سیزدهم و دولت قبل را در برداشت، ماجرایی که 
از همان ابتدا روابط عمومی مجموعه فرهنگی تاریخی 
سعدآباد اعلام کرد: این فرش ها مربوط به کاخ موزه های 
این مجموعه نیست و فرش ها در ساختمان حافظیه بوده 
است، ساختمانی در ضلع جنوبی مجموعه  که در اختیار 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیست. 
دو روز بعد هم علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیأت 
دولت گفت: »دولت سیزدهم چون فسادها و پرونده های 
بر زمین مانده فساد را دنبال می کند و در این باره شاکی و 
پیگیر موضوع است، خودش متهم می شود و خواهش ما از 

رسانه ها این است که کمک کنند معلوم شود چه کسی شاکی 
و چه کسی متهم است.« بعد از آن هم محمد دهقان معاون 
حقوقی رئیس جمهوری تعداد متهمان پرونده مفقود شدن 
فرش های مجموعه سعدآباد را ۹ نفر عنوان کرد و به تشکیل 
پرونده قضائی در این باره اشاره کرد و گفت: یکی از اعضای 
ارشد دولت قبل و فرزند وی از متهمان اصلی مفقود شدن 

فرش های سعدآباد هستند. 
جدا از نفیس و غیرنفیس بودن و اینکه در چه زمانی و 
به چه شکلی اتفاق افتاده است، آنچه در ماجرای مفقودی 
فرش های سعدآباد که حدود یک ماه از رسانه ای شدن آن 
می گذرد اهمیت دارد، این است که این فرش ها جزو اموال 
عمومی و بیت المال است و باید مشخص شود این فرش ها 
کجاست و باید پیدا شود و هر جایی هست بازگردانده شود. 
سیدعزت ا... ضرغامی در گفت وگو با ایرنا درباره پرونده 
فرش های مفقودی سعدآباد )ساختمان حافظیه( گفت: 
پرونده مفقود شدن فرش های ساختمان حافظیه در 

سعدآباد به وزارت میراث فرهنگی ارتباطی ندارد، اما 
موضوع اموال عمومی است، فرش و غیرفرش، نفیس و 
غیر نفیس ندارد، بیت المال یک ریال هم اهمیت دارد باید 
پیدا شود و حفظ شود.  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی اظهار داشت: من فرش های مفقودی سعدآباد 
را قبلا هم رویت نکرده بودم، الان هم اطلاع دقیقی از روند 
پرونده ندارم که چه اتفاقی برای این فرش ها افتاده است. 
فقط اینکه این اتفاق در این دو سال در دوره مسئولیت ما 
نیفتاده است، این مدت نه فرشی دزدیده شده نه فرشی 
جابه جا شده است، همه چیزهایی که می شنویم برای پیش 
از دولت سیزدهم است. ضرغامی توضیح داد: مفقود شدن 
فرش های سعدآباد به وزارت میراث فرهنگی ربط ندارد و 
مربوط به نهادهای دیگر است، که این فرش ها را در اختیار 
داشتند، البته دستگاه های نظارتی همچنان در حال بررسی 
هستند که این فرش ها کجاست؟ در حال حاضر هم بیش از 

این اطلاعی ندارم. 

سیدعزت ا... ضرغامی: 

فرش های سعدآباد باید پیدا شود، نفیس و غیرنفیس ندارد


